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BARRI RIC I BARRI POBRE

L
’Associació de Veïns i Veïnes Sagra·
da Família està de dol: el passat 11 de 
maig morí sobtadament el que havia 

estat el nostre benvolgut i respectat Pre·
sident aquests últims anys, JOAN ITXA-
SO I PATERNAIN: de fet, ja feia temps 
que arrossegava problemes importants 
de salut, i si bé últimament teníem tots la 
sensació que se n’anava sortint; finalment 
el cor el seu gran cor, li ha fallat.

Cal apuntar d’entrada que en Joan ha·
via nascut un mes de setembre lluny del 
barri d’El Poblet, enguany Sagrada Famí·
lia. Era navarrès, d’Aoiz, honest i tossut, 
un lluitador incansable, com correspon 
a molts dels originaris d’aquelles terres. 
Arribà a Barcelona el 1978, i formà part 
d’aquella generació que va plantar cara 
a la dictadura franquista. Tot i viure fora 
del nostre barri, al peu de Montjuïc i en 
companyia de la seva estimada Mari, se’l 
va fer del tot seu des dels 90, participant 
activament en un munt de reivindicaci·
ons veïnals centrades sobretot en el pla·
nejament urbanístic, i aconseguint fites 
que sense el seu entusiasme no haguessin 
estat possibles...

Començant per ser l’ànima de la plata·
forma reivindicativa que va encetar la re·
cuperació de l’illa Myrurgia, ara ocupa·
da pels Jardins de Beatriu de Provença, 
enguany seu de l’Escola Bressol La Fas·

sina, i on s’està construint el futur Centre 
d’Assistència Social del barri.; i encara 
pendent els pisos superiors del Metropo·
litan...

Seguint per Can Roger, posteriorment 
Escola 9 Graons, al xamfrà de Rosselló 
amb Roger de Flor, sense oblidar la reti·
rada de la coberta d’amiant del pàrquing 
annex.

Encara preocupat per la construcció 
d’un bloc de pisos de lloguer assequible 
als Jardins de la Indústria, o de un equi·
pament per a la Gent Gran, residència 
o millor apartaments, tutelats, potser a 
l’illa Damm...

I entrem ara a destacar el seu rol, pri·
mordial, en la lluita de la Plataforma pel 
Niza, que va tenir conseqüències de gran 
importància pel veïnatge: la cessió i or·
denament del que és enguany el Casal 
de Barri Ateneu El Poblet, com tam·
bé l’espai verd situat on hi havia abans el 
cinema, enguany anomenat interior d’illa 
Treballadores de la Numax.

Espais verds i equipaments, com la 
seva última il·lusió: l’arrencada defini·
tiva del Casal de Barri Torrent d’en 
Mariner, ja al barri de Gràcia, una con·
questa lligada a la lluita per a una trans·
formació regulada de l’antiga Henkel en 
un nou hotel...

No podem oblidar tampoc la seva valu·
osa participació en l’execució del que pre·
veu el Compromís per Glòries, compartint 
protagonisme amb les Associacions de 
Veïns del Clot, de Fort Pienc i del Poble 
Nou, acompanyat pel seu gran amic i col·
laborador l’arquitecte Salvador Matas; a 
en Joan Itxaso li deurem també la conver·
sió de les antigues fàbriques del Sucre i de 
Paraigües en nous equipaments...

I entrem finalment amb la seva 
gran obsessió: l’ordenament urba-
nístic del voltant del Temple de la 
Sagrada Família, amb el gran pro-
blema de l’encaix final de la Basílica 
al barri, sense que això representi 
cap prejudici per als veïns afectats, 
tot i mantenint l’equilibri d’espais 
verds i equipaments existents o fu-
turs, així com la regulació d’un tu-
risme massiu que està destruint 
sens dubte el teixit veïnal...

Aquest és el seu llegat, que la nostra 
Associació es compromet a respectar: VO·
LEM UN BARRI PELS VEÏNS QUE VO·
LEN UN BARRI PER A VIURE·HI...

Apuntem finalment que els condols han 
estat diversos, entre d’altres de la FAVB i 
de la Casa Gran; a l’últim Plenari se li va 
dedicar un minut de silenci, i hom preveu 
un Acte d’Homenatge a la tardor, possible·
ment a l’Ateneu, com també l’atorgament 
d’una Medalla de reconeixement per part 
de l’Ajuntament, gairebé sempre l’agraï·
ment després de la defunció...

Per què aquesta portada?

Ja fa temps que constatem que el barri no 
és únicament el Temple...

L’àrea situada al seu voltant, la bateja·
da com a EGA, espai de gran afluència, 
mereix més l’atenció de l’Ajuntament, i 
potser de l’Associació, per la gran quan·

titat de problemes generats, entenem, 
per ser una zona que atrau diners, on 
n’hi ha alguns que en volen massa, i mal·
meten la resta...

Contràriament, la zona de Consell 
de Cent, tocant a Meridiana, on hi ha·
via abans la Fira de Bellcaire, de fet des 

de Castillejos enllà, se’ns presenta com 
a menys atractiva i desprotegida; i ara, 
amb l’arranjament de Glòries, tot i que 
globalment el veiem necessari, desco·
brim les nafres urbanístiques que fan 
que el veïnatge potser més vulnerable 
del barri en sigui expulsat...

Fotografia de Robert Ramos, publicada a El Periódico
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BARRI RIC

ENCAIX DEL TEMPLE

C
om ja vàrem exposar al Butlletí 
d’Hivern del 2023, l’equip muni·
cipal anterior presentà fa un parell 

d’anys, tant a l’Associació de Veïns com a 
la d’Afectat per les Obres del Temple, di·
verses propostes de solució tocant a l’en·
caix del Temple al barri, sotmès encara 
al que dicta el Pla General Metropolità 
de 1976; aquest document implica el pla·
nejament d’una avinguda de 60 metres 
d’amplada des de Mallorca, davant de 
la façana de la Glòria, fins a Aragó, amb 
un total de 1.020 habitatges afectats, 
lluny doncs del que afirmen alguns mit·
jans de dues illes a terra (alguns dels edi·
ficis laterals de Marina i Sardenya podri·
en ser remodelats, però n’hi ha d’altres 
que no es toquen), i també de xifres infla·
des pel que fa a l’afectació (veure PLÀ-
NOL 0 de l’Ajuntament). En el requa·
dre petit de baix a l’esquerra s’explicita 
el detall d’habitatges afectats i creats per 
a cada illa de cases, 1 entre Mallorca i 
València, 2 entre València i Aragó, 3 de 
les Aigües; atenció al dèficit d’habitatges, 
se’n perden un total de 376...).

Més endavant s’inclouen les propostes 
1 i 2 de solució, que varen agradar a tots 
els membres presents de les dues Associ·
acions, tot i que la tercera en que les afec·
tacions es redueixen a 0 no es descartà... 
(Veure PLÀNOLS 1 i 2 de l’Ajunta-
ment).

A les tres en destaquem alguns punts 
que creiem d’interès:
• L’amplada de l’afectació a l’illa 1 és tal 

que les cases del passatge Font banda 
Llobregat en queden exemptes.

• L’intercanvi ESPAI VERD PER EQUI·
PAMENTS entre l’illa de les Aigües i la 
Damm s’acompleix.

• L’illa 2, entre València i Aragó, apareix 
com a un ESPAI VERD amb entrada i 
sortida, no com a avinguda.

• Tant a la proposta 1 com a la 2 es crea 
un petit espai verd davant de la faça·

na de la Glòria d’amplada suficient per 
trobar una solució arquitectònica al 
problema de desnivell entre el portal 
del Temple i el carrer.

• El número d’habitatges afectats es re·

dueix de manera considerable, 171 a la 
1, 92 a la 2 (recordem que el punt de 
partida eren 1.020).

• A les dues, l’afectació del passatge 
Font banda Besòs no arriba més 
enllà del número 10 d’aquest car·
rer.

• Tot i que hi ha menys afectats a la 2, 
com a conseqüència de l’equipament 
municipal que en aquesta se situa a 
l’illa 1 i no a les Aigües, el superàvit 
d’habitatges és molt més petit a la 
2, 6, que a la 1, 72; és per això que, tot 
i que el canvi seria més gran, entenem 
que, a llarg termini, atesa la necessitat 
de reallotjar els possibles afectats, i te·
nint en compte la creació de nous ha·
bitatges, la proposta 1 seria preferible 
a la 2...

RECORDEM QUE EN 
QUALSEVOL CAS LA POSTURA 
DE L’ASSOCIACIÓ DE VEÏNS 
CONTEMPLA LA REDUCCIÓ AL 
MÀXIM POSSIBLE DEL NÚMERO 
D’HABITATGES AFECTATS, 
AMB REALLOTJAMENT 
PELS QUE HI TINGUIN 
DRET AL MATEIX ÀMBIT 
(DESPLAÇAMENT MÍNIM), A 
UN PIS EQUIVALENT I A COST 
0, TAMBÉ LES DESPESES 
DE MUDANÇA, I PAGAT PEL 
BENEFICIARI DE L’OPERACIÓ, 
ÉS A DIR EL TEMPLE.

ACLARIMENTS SOBRE LES PROPOSTES DEL MANDAT MUNICIPAL ANTERIOR TOCANT A L’ENCAIX DEL TEMPLE, 
SACSEJADA MEDIÀTICA, REUNIÓ AMB L’AJUNTAMENT; PROBLEMES ESPECÍFICS DE MOBILITAT AL BARRI 
PROVOCATS PEL TURISME MASSIU, AUTOCARS, EXCESSOS DE LES TERRASSES DE RESTAURACIÓ

PGM 1976. Color beix clar 6: espais verds, avinguda. Color beix més fosc 14a: possible remodelació. Color 
blau: equipaments.

Segueix a la pàgina següent
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EL RESULTAT DE LA 
PUBLICACIÓ DE AQUESTES 
PROPOSTES I LA SEVA 
DIFUSIÓ MEDIÀTICA HA ESTAT 
IMPRESSIONANT, SUPERANT 
DE MOLT LES EXPECTATIVES.

Apuntem aquí els links corresponents als 
diferents articles apareguts a mitjans es·
crits, en digital, també n’hi ha hagut en 
paper, així com intervencions a audiovi·
suals, ràdio i televisió, i segur que ens en 
deixem alguns...

Abans de la reunió convocada per 
l’ajuntament el 23 de maig, més 
endavant parlarem d’aquesta reuinió:

 h t t p s : / / e l p a i s . c o m / e s p a n a /
catalu nya/2024·05·09/los·vecinos·
de·la·sagrada·familia·presionan·a·
collboni·para·retomar·las·reuniones·
con·el·templo.html

 https://beteve.cat/politica/reo·
bre·debat·escalinata·sagrada·familia·
1000·pisos·afectats/

 https://www.elpuntavui.cat/so·
cietat/article/6·urbanisme/2416351·
e l s · v e i n s · d e · l a · s a g r a d a · f a m i ·
lia·fan·reobrir·el·debat·urbanistic.
html

 https://www.elperiodico.com/
es/eixample/20240516/barcelona·re·
toma·reto·sagrada·familia·escalinata·
gloria·102409802

 https://t.co/1b93AYc3xH

I després de la reunió (els periodistes 
ens esperaven a la porta):

 https://beteve.cat/basics/veins·
afectats·sagrada·familia·veuen·inici·
esperancador·reunio·ajuntament/

 https://ara.cat/societat/barcelona/
barcelona·reobre·debat·l·escalinata·sa·
grada·familia_1_5038342.html

 https://elpais .com/espana/
catalunya/2024·05·23/barcelona·
definira·en·2027·a·cuantos·vecinos·
expulsara·la·escalinata·proyectada·
en·la·sagrada·familia.html

 https://www.lavanguardia.com/
local/barcelona/20240523/9671313/
sagrada·familia·debera·asumir·ex·
propiaciones·escalinata.html

De totes aquestes informacions, sense 
desmerèixer·ne cap, la que ens sembla 
més acurada és la redactada per Clara 
Blanchar a El País el mateix 23, que trans·
crivim:

Barcelona definirá en 2027 
a cuántos vecinos expulsará 
la escalinata proyectada 
en la Sagrada Familia

El Gobierno de Jaume Collboni entiende 
que las eventuales expropiaciones por la 
ampliación del templo debe pagarlas la 
Junta Constructora

Los inicios de mandato, en los Ayun-
tamientos, son un buen momento para 
abrir grandes melones que llevan tiem-
po enquistados. Y en Barcelona han sido 
los vecinos de la Sagrada Familia los 
que han forzado al gobierno del alcal-
de Jaume Collboni a mover ficha en un 
tema tan sensible como la ampliación 
del templo, que afectaría a un número 
indeterminado de vecinos, que se ha 
llegado a cuantificar en 1.000. La Jun-
ta Constructora quiere edificar una 
es calinata sobre la calle de Mallorca 
(aunque el proyecto original no la con-
templaba), donde mirará la fachada de 
la Gloria, la principal. Y las dos manza-
nas de viviendas hasta la calle de Aragó 
están afectadas según el planeamiento 
vigente, el célebre Plan General Me-
tropolitano de 1976.

Con los años, el Ayuntamiento y los 
vecinos han asumido que habrá afec-

taciones. Y la Sagrada Familia entien-
de que la escalinata y el paseo no serán 
tan grandes como pretendían, y que le 
tocará rascarse el bolsillo si expropia a 
vecinos. Para decidirlo y ponerlo negro 
sobre blanco el gobierno municipal se 
ha marcado 2027 para tener aprobado 
el plan urbanístico que fijará a cuántos 
vecinos afecta el proyecto. El consisto-
rio entiende que las eventuales expro-
piaciones y traslado de vecinos debe 
pagarlas la Junta Constructora.

La teniente de alcalde de Urbanismo, 
Laia Bonet, se ha reunido este jueves 
con los vecinos y ha explicado que si se 
arremangan ahora en un tema tan pe-
liagudo es porque la Sagrada Familia 
tiene previsto terminar su construc-
ción en vertical en 2026. Será enton-
ces cuando habrá que saber cuáles son 
los siguientes pasos. “Hoy sabemos el 
calendario y necesitamos acabar con 
una situación de provisionalidad que 
existe desde 1976 y que tiene costes y 
afectación en vecinos. Nuestra volun-
tad es que este mandato seamos capa-
ces de encontrar la solución urbanís-
tica definitiva para la fachada de la 
Gloria”, ha expuesto. El Ayuntamiento 
afronta la cuestión como una negocia-
ción con los vecinos y el templo “sin 

Proposta 1. Color beix clar 6: espais verds. Color marró fosc: possible remodelació. Color blau: equipaments.

Proposta 2: Color beix clar 6: espais verds. Color marró fosc: possible remodelació. blau:equipaments.
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premisas, en pro del consenso”. Bonet 
no desvela si el consistorio es partida-
rio de la escalinata o no, o de su tama-
ño, o de cuántos vecinos sería razona-
ble afectar.

La responsable de Urbanismo ha 
dejado claro que se trabajará sobre 
las propuestas que en las últimas dé-
cadas distintos alcaldes han puesto 
sobre la mesa. La última, no oficial 
pero sí trabajada por el gobierno de 
la exalcaldesa Ada Colau, contempla-
ba tres escenarios con intervenciones 
que minimizaban mucho la afectación 
sobre viviendas. Los planos reducían 
el impacto de un millar de viviendas 
a solo entre 92 y 17 y contemplaban el 
realojo de los vecinos a pocos metros 
de distancia.

Los vecinos han salido satisfechos 
de la reunión, porque el Ayuntamien-
to se pone manos a la obra. Desde la 
asociación que representa a los afec-
tados, Salvador Barroso, y desde la 
asociación de vecinos, Gabriel Merca-
dal, han celebrado que “comience la 
negociación”, que la idea es una “mí-
nima afectación” y que el consistorio 
entiende que los costes los pagará el 
templo. Francesc Pla, vicepresidente de 
la asociación vecinal, ha querido dejar 
claro que “para llegar a una decisión 
es necesario sentarse las tres partes en 
una misma mesa, con reuniones a tres: 
Ayuntamiento, vecinos y templo”.

Resumint, a la nostra manera de 
veure, els resultats de la reunió del 
23 de maig, de tot plegat, es podrien 
concretar en el resum següent…

FINS ARA, HI HAURIA 
TRES PUNTS D’ACORD:

1. RESPECTAR EL DRET 
A L’HABITATGE; SI ÉS 

EL CAS, MINIMITZAR LES 
AFECTACIONS I GARANTIR 
ELS REALLOTJAMENTS 
NECESSARIS EN HABITATGES 
EQUIVALENTS A L’ÀMBIT.

2. ATESA LA DATA DE 
FINALITZACIÓ FIXADA 

PEL TEMPLE, TREURE 
DEFINITIVAMENT L’ANGOIXA 
DEL VEÏNATGE, RESULTANT 
DE LA INCERTESA, AMB EL 
COMOPROMÍS, COM A MÍNIM 
LA VOLUNTAT, DE COMPLETAR 
UN CANVI DEL PLANEJAMENT 
URBANÍSTIC VIGENT DURANT 
EL PRESENT MANDAT.

3. EN QUALSEVOL CAS, 
EL TEMPLE S’HAURÀ 

DE FER CÀRREC DE LES 
DESPESES DE L’OPERACIÓ.

PROBLEMES
DE MOBILITAT
I passem al segon punt:
Ni estem en contra del Temple ni del tu·
risme, en som conscients dels seus valors 
i dels seus avantatges, però la gestió que 
la Basílica i l’Ajuntament han fet fins ara 
del tema ha comportat que la part potser 
més nuclear de l’antic barri d’El Poblet 
perdi gairebé del tot la seva idiosincrà·
sia; al voltat de l’edifici emblemàtic, 
que va creixent, ja no s’hi pot viure com 
abans, el barri va deixant ràpidament de 
ser un barri.

Sense voler entrar en el tema la gentri·
ficació i els seus efectes (sobre l’habitat·
ge, la població, els seus costums i les se·
ves relacions, o els seus hàbits de compra 
i la repercussió en el comerç de proximi·
tat), AQUESTA PART DEL BARRI, 
LA MÉS PROPERA A LA SAGRA-
DA FAMÍLIA, PATEIX ENGUANY, 
SENS DUBTE, PROBLEMES ES-
PECÍFICS RELACIONATS AMB LA 
MOBILITAT, QUE SORGEIXEN 
DEL CARÀCTER MASSIU DEL MO-
DEL TURÍSTIC IMPERANT.

Quan els periodistes de la 4 venen a 
gravar per a Fuera de Cobertura imatges 
relatives al tipus de comerç que prolife·
ra al voltant del Temple, o els de la Sex·
ta ho fan per a Equipo de Investigación 
amb un focus més centrat en fenòmens 

puntuals com l’escala mecànica del Me·
tro i les selfies improvisades, al·lucinen 
amb el caràcter exageradament massiu 
del turisme que visita, o simplement es 
passeja, al voltant de la icona arquitec·
tònica…

I considerem que aquests problemes 
de mobilitat responen a tres factors:
• ELS AUTOCARS TURÍSTICS QUE, 

PROCEDENTS D’ALTRES PUNTS 
DEL TERRITORI, O DEL PORT AMB 
ELS VISITANTS QUE ARRIBEN A LA 
CIUTAT AMB CREUERS, TRANS·
PORTEN GRUPS QUE DISPOSEN DE 
POC TEMPS PER APROPAR·SE AL 
TEMPLE, I QUE VOLEN DESENCOT·
XAR EL MÉS A LA VORA POSSIBLE 
DEL SEU DESTÍ; AUTOCARS QUE 
ROMANEN ATURATS AMB EL MO·
TOR ENGEGAT O QUE CERQUEN 
APARCAMENTS INSOSPITATS D’ES·
PERA PELS VOLTANTS...

• Els grups massius de turistes, moltes 
vegades al voltant de 40, que pugen 
i baixen pels carrers situats entre el 
punt on els deixen els autocars i la 
Basílica, grups en general mal con·
duïts que embussen voreres i impe·
deixen el desplaçament normal dels 
veïns, especialment dels més grans o 
dels que tenen problemes per a mou·
re’s; en aquest aspecte sabem que co·
incidim amb altres zones de la ciutat 
i que, per tant, la solució podria ser 
compartida.

https://elpais.com/noticias/urbanismo/
https://elpais.com/espana/catalunya/2024-05-09/los-vecinos-de-la-sagrada-familia-presionan-a-collboni-para-retomar-las-reuniones-con-el-templo.html
https://elpais.com/espana/catalunya/2024-05-09/los-vecinos-de-la-sagrada-familia-presionan-a-collboni-para-retomar-las-reuniones-con-el-templo.html
https://elpais.com/espana/catalunya/2024-05-09/los-vecinos-de-la-sagrada-familia-presionan-a-collboni-para-retomar-las-reuniones-con-el-templo.html
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• ELS OBSTACLES QUE TROBEN I 
TROBEM ELS VIANANTS PER CIR·
CULAR: mobiliari urbà potser in·
necessari o alguna parada obsoleta 
d’autobús urbà, però també i sobretot 
TERRASSES DE RESTAURACIÓ SO·
BREEXPLOTADES, amb més taules 
que les permeses, o rètols exposant 
menús i altres relacionats; en aquest 
sentit apuntem que el tema de les ter·
rasses té, en general, al nostre barri 
una connotació diferent a la d’altres 
punts de la ciutat: no és un tema de so·
roll nocturn sinó de mobilitat diürna el 
que ens ocupa.

Ja hem parlat en altres Butlletins dels 
autocars; reiterem, ho proven els resul·
tats dels canvis de les parades imple·
mentats recentment, que els APARCA·
MENTS DE SUPERFÍCIE no seran mai 
una solució definitiva: a més parades o a 
canvis de localització, més veïnatge em·
pipat, a menys parades i amb igual o més 
autocars, més dispersió del problema... 
Per tant, insistim que l’única solució 
que imaginem viable seria la d’un o més 
APARCAMENTS SOTERRANIS prou 
propers al Temple; permetrien regular 
més fàcilment el flux turístic, els auto·
cars podrien restar a l’espera, no rodari·
en ni causarien molèsties al veïnatge. La 
idea ja havia estat plantejada, i rebutja·
da, amb anterioritat, però creiem que, en 
el moment actual, més complicat, hem 
de recollir el testimoni i tornar a posar 
fil a l’agulla. De fet, estem rumiant 6 em·
plaçaments possibles, alguns amb una 
cabuda prou important, i a poca distàn·
cia de la Basílica; anirem informant...

El tema dels autocars, i el de les terras·
ses i altres, també ha arribat últimament 
als mitjans de comunicació; us fem avi·
nents dos articles de l’abril al respecte , 
potser ja superats:

 https://beteve.cat/mobilitat/
reordenacio·places·autocars·sagrada·
familia·no·convenc·veinat/

 https://www.elpuntavui.cat/so·
cietat/article/6·urbanisme/2411272·
els·autocars·turistics·sota·terra.html

I tocant a les TERRASSES DE RES·
TAURACIÓ, problema que amb enfo·
cament diferent, mobilitat i no soroll, 
compartim amb molts punts de la ciutat, 
us volem fer·vos coneixedors, i lectors, 
d’un article del Diari de Barcelona en ens 
sembla molt aclaridor:

 https://www.diaridebarcelona.
cat/w/expansio·terrasses·duu·veins·
situacio·limit

Afegim alguns detalls de la cam-
panya de recollida de signatures 
endegada per la Federació d’As-
sociacions Veïnals de Barcelona 
(FAVB) en una Iniciativa Ciuta-
dana amb la intenció de reclamar 
una nova Ordenança de Terrasses 
a Barcelona.

El dia 15 de juny s’inicià la cam-
panya de recollida de signatures 
de la Iniciativa Ciutadana presen·
tada per la Favb i ho va fer al nostre 
barri, a Provença/Lepant, davant 
de l’Aula Ambiental.

Volem redefinir l’ús de l’espai públic 
per a les terrasses en una nova Ordenan·
ça Municipal, amb un repartiment més 
just i raonable que permeti una mixtura 
d’usos més equilibrada.

Si vols anar escalfant motors i prepa-
rant la teva signatura digital, pots 
donar·te d’alta a la Plataforma Decidim. 
Crea i verifica el teu compte com 
a participant en l’enllaç i segueix 
totes les indicacions:

 https://www.decidim.barcelona/
pages/com·signar·iniciativa

Els principals punts que volem aconse·
guir amb la campanya #terrassesveï-
nals són els següents:
1. L’espai d’ús públic de les terrasses ha 

de garantir l’autonomia, la igualtat 
d’oportunitats i la no discriminació de 
les persones amb discapacitat, tal com 
defineix el nou Codi d’accessibilitat de 
Catalunya, d’obligat compliment

2. Les ubicacions de les terrasses, re·
considerant el lloc i els espais d’acord 
amb les dimensions de l’establiment, 

i discriminant entre l’ús de vorera i el 
de calçada.

3. La necessitat d’avaluar aquesta ubica·
ció i els seus impactes, amb informes 
previs d’impacte acústic, sobre la mo·
bilitat i d’altres.

4. Uns horaris compatibles amb la vida 
quotidiana i el descans del veïnat, so·
bretot els dies laborables.

5. Recuperar la declaració d’Ordenaci·
ons singulars, que respon a la neces·
sitat de trobar una solució territorial 
a problemes enquistats i agreujats des 
de fa molts anys.

6. Establir un règim sancionador efectiu, 
no sols amb uns imports raonable·
ment relacionats amb la infracció i els 
beneficis il·lícits, sinó penalitzant les 
reiteracions, doncs són justament els 
establiments reincidents els què gene·
ren el major nombre de conflictes.

7. Fer de les terrasses espais més salu·

dables, lliures de fum, incorporant a 
l’Ordenança la prohibició de fumar.

Defensem, en definitiva, poder gaudir 
de terrasses segures, accessibles i salu·
dables, que s’insereixin dins un espai 
públic equilibrat, garantint els usos di·
versos i que encaixin en un projecte de 
ciutat inclusiva, habitable i sostenible. 
Volem preservar l’espai públic com a es·
pai de convivència i de cohesió social.

Per un espai públic equilibrat, 
compartit i compatible amb la 
vida veïnal, dona suport a la campa·
nya #terrassesveïnals!

I si teniu ganes d’afegir-vos i signar, 
també ho podeu fer als Casals de 

Barri Ateneu El Poblet, carrer Nàpols 
268, i Espai 210, carrer Padilla 

210, a les hores d’obertura.

https://beteve.cat/mobilitat/reordenacio-places-autocars-sagrada-familia-no-convenc-veinat/
https://beteve.cat/mobilitat/reordenacio-places-autocars-sagrada-familia-no-convenc-veinat/
https://beteve.cat/mobilitat/reordenacio-places-autocars-sagrada-familia-no-convenc-veinat/
https://www.elpuntavui.cat/societat/article/6-urbanisme/2411272-els-autocars-turistics-sota-terra.html
https://www.elpuntavui.cat/societat/article/6-urbanisme/2411272-els-autocars-turistics-sota-terra.html
https://www.elpuntavui.cat/societat/article/6-urbanisme/2411272-els-autocars-turistics-sota-terra.html
https://www.diaridebarcelona.cat/w/expansio-terrasses-duu-veins-situacio-limit
https://www.diaridebarcelona.cat/w/expansio-terrasses-duu-veins-situacio-limit
https://www.diaridebarcelona.cat/w/expansio-terrasses-duu-veins-situacio-limit
https://favb.cat/comunicat/presentada-la-iniciativa-ciutadana-per-reclamar-una-nova-ordenanca-de-terrasses-a-barcelona/
https://favb.cat/comunicat/presentada-la-iniciativa-ciutadana-per-reclamar-una-nova-ordenanca-de-terrasses-a-barcelona/
https://www.decidim.barcelona/pages/com-signar-iniciativa
https://www.decidim.barcelona/pages/com-signar-iniciativa
https://participa.favb.cat/assemblies/comissioterrasses
https://participa.favb.cat/assemblies/comissioterrasses
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L
a nostra Associació, conjunta-
ment amb les associacions de 
Veïns del Clot-Camp de l’Arpa, 

de Fort Pienc i de Poblenou varen 
signar el 2007, amb l’Ajuntament, 
el document originari del Com-
promís per Glòries, que contem-
plava la transformació definitiva 
de l’àrea de la plaça de les Glòries 
Catalanes tocant a planejament ur-
banístic, habitatge, equipaments, 
obres i parc; des d’aquell moment 
en endavant, de manera lenta però 
continuada, s’han anat concretant i 
realitzant diverses actuacions des-
tinades al compliment dels acords 
als que s’havien arribat...

DETALLEM ARA EL PUNT EN QUE 
ES TROBEN ALGUNS D’AQUESTS 
PROJECTES:

PLANEJAMENT 
URBANÍSTIC I 
HABITATGE
D’entrada, alguns fragments del Pacte 
per l’Habitatge Públic a Glòries signat el 
2021 per les quatre Associacions i altres 
entitats relacionades amb el tema:

En temes d’habitatge el moviment 
veïnal sempre ha reivindicat com a 
principal objectiu a tot arreu, també a 
Glòries, aconseguir un gran parc d’ha-
bitatge públic de lloguer de gestió di-
recta (HPLLGD) però l’Ajuntament en 
la documentació urbanística oficial ha 
esquivat el tema i només ha arribat a 
concretar per escrit els percentatges de 
pisos “protegits”, de “preu concertat”, de 
“venda del dret a superfície”, etc.

Nosaltres volem passar de 0 a 700 HPLLGD
Per veure les necessitats socials existents 
a la zona cal tenir en compte que en tres 
dels quatre barris de l’entorn hi ha molt 
pocs o cap HPLLGD i que en ells quasi 
no hi ha possibilitats de fer-ne perquè 
són barris ja molt construïts. Per tant, és 
fonamental i imprescindible que les pro-
mocions que es puguin fer a Glòries en 
propietats edificables públiques (actuals 
o futures) o en els diferents aprofitaments 
que l’Ajuntament té i tindrà a la zona, es 
dediquin a HPLLGD i que hi hagi sempre 
una reserva per a sol·licitants dels bar-
ris de l’entorn (que reclamem de l’ordre 
d’un 40%) per afavorir la cohesió social i 
l’arrelament i ajudar a revertir en algu-
na mesura la gentrificació creixent que 
es dona en tota aquesta part de la ciutat.

Hem calculat que si totes les propie-
tats municipals edificables i aprofita-
ments de l’àmbit es dediquessin a HP-
LLGD se’n podrien fer encara uns 700 
aproximadament.

Amb el Pacte que avui presentem vo-
lem reivindicar que es facin els canvis 
polítics i econòmics necessaris (a nivell 
d’Ajuntament però també a la Genera-
litat i a l’Estat) que facin possible que 
aquests 700 HPLLGD siguin una reali-
tat d’aquí pocs anys.

ARA SOM AL 2024, I COM ESTEM?

Tocant al nostre barri ens interessen, di·
recta o indirectament, dues promocions:

EL PROJECTE D’HABITATGES A 
L’ILLA GLÒRIES i EL PLA DE MI-
LLORA URBANA DE CONSELL DE 
CENT.

Comencem per l’Illa Glòries, davant 
dels nous Encants Nous, Gran Via 830·
846, enguany 125 habitatges de llo·
guer assequible i 113 de venda del dret 
de superfície, amb un pressupost de 
51.500.000 euros sense IVA, que hom 
preveu acabats pel 1r trimestre del 2025:

Aquesta és la promoció més gran de 
la zona i de les que actualment promou 
directament l’IMHAB. Tindrà 238 pi-
sos entre els 4 edificis en què es va di-
vidir (però que es construiran al mateix 
temps). Durant el mandat anterior es 
deia que s’acabaria a finals d’aquest 
any però ara està previst que les obres 
comencin a finals d’any i acabin l’any 
2024. Durant el mandat anterior el Re-
gidor d’Habitatge ens v dir que no podia 
ser el 100% de pisos per HPLLGP per 
motius financers i que un 20% es dedica-
ria a venda del dret de superfície. Però 
després vam veure que sense dir-nos res 
van decidir que el 53% (127 pisos) fos de 
venda i només un 47% (111) d’HPLLGD 
amb la mateixa excusa de finançament 
i obviant les necessitats socials i el seu 
compromís de que fos de lloguer públic 
el 80%. En aquest mandat l’AAVV van 
tornar a reivindicar el 100% i la respos-
ta va ser augmentar a 125 els HPLLGD, 
amb el que “la majoria” dels pisos ho 

ÀMBIT URBANISME, MOBILITAT I HABITATGE

BARRI POBRE
PACTE PER L’HABITATGE PÚBLIC A GLÒRIES, REUNIÓ DE SEGUIMENT I PRESENTACIÓ. GRUPS 
DE TREBALL D’HABITATGE I DE PLANEJAMENT URBANÍSTIC, EFECTES COLATERALS DE 
LA REPARCEL·LACIÓ DE CONSELL DE CENT. GRUP DE TREBALL D’EQUIPAMENTS

Imatges extretes del Dossier Explicatiu del PACTE PER L’HABITATGE PÚBLIC A GLÒRIES)
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seria, però estem encara molt lluny del 
100% que caldria. Els signants d’aquest 
Pacte per l’Habitatge Públic a Glòries 
seguim reivindicant que es facin els can-
vis necessaris (econòmics, plans, etc.) 
per poder arribar als 238 d’HPLLGD. 
És el que socialment es necessita.

PROBLEMES A RESOLDRE:
• L’edifici d’Illa Glòries no estarà acabat 

fins al primer trimestre del 2025.
• Se’ns comunica que el procés d’adjudi·

cacions s’obre aquest estiu del 2024.
• Tindran prioritat aquells a qui se’ls 

pugui aplicar el contingent territorial, 
empadronats a menys de 500 metres...

• Atès el canvi d’estratègia municipal 
sobre el PMU de Consell de Cent, en 
parlarem després, s’hi hauran de reu·
bicar els 6 propietaris i els 28 llogaters 
amb dret a reallotjament procedents 
d’aquella zona, els edificis dels quals 
hauran estat enderrocats.

I ARA ENTREM DE PLE EN EL 
QUID DE LA QÜESTIÓ:

PMU PART MUNTANYA 
(CASTILLEJOS-C.CENT-
CARTAGENA-DIAGONAL)

(Del Balanç Mandat 2019-23, en cursi-
va; afegitons en normal)

La zona on es faran més pisos dins de 
Glòries és en el Pla de Millora Urbana 
que abasta la zona Diagonal-Castillejos-
Consell de Cent-Cartagena, on en total 
es preveuen uns 562 pisos en els edificis 
que en el gràfic estan en color lila (entre 
privats i públics, l’Ajuntament té només 
un terç del sol aproximadament, la resta 
és privat). De tots aquests, si el Consistori 
aprofités tots els seus drets com titular de 
sòl i aprofitaments urbanístics i els dedi·
qués a aquesta finalitat, uns 300, o 225, 
correspondrien a l’Ajuntament i per tant 
quasi tots podrien ser d’HPLLGD (excep-
te els destinats a reubicar afectats que 
siguin propietaris del seu pis a l’edifici 
de nova construcció de Castillejos 190); 
i això és el que reivindiquem que es faci 
constar en totes les tramitacions i docu-
ments. Per cert: ara s’està tramitant la 

MPGM amb la que uns 90 d’aquests 300 
pisos es traslladen finalment a l’àmbit Sò-
col/Ona (Diagonal-Gran Via-Granada).

DONCS BÉ, EN AQUESTA ZONA, 
EL PMU APROVAT INICIALMENT 
LA PRIMAVERA DEL 2019, ARA 
JA DEFINITIU, PROVOCA UNA 
REPARCEL·LACIÓ, JA EN MARXA, 
QUE IMPLICA L’ENDERROC D’UN 
MUNT D’EDIFICIS DEL CARRER 
CONSELL DE CENT ENTRE 
CASTILLEJOS I INDEPENDÈNCIA, 
COM TAMBÉ DELS SITUATS 
MÉS AVALL DE CONSELL 
DE CENT, CAP A MAR...

HOM PREVEU COMENÇAR ELS EN·
DERROCS EL 2025...

EL PROBLEMA ÉS QUE EN AQUESTS 
EDIFICIS HI VIU GENT:
• 6 PROPIETARIS AMB DRET A REA·

LLOTJAMENT.
• 28 LLOGATERS AMB DRET A REA·

LLOTJAMENT (varen signar el contrac·
te abans de l’aprovació inicial del PMU).

• 11 LLOGATERS SENSE DRET A REA·
LLOTJAMENT PERÒ AMB INDEM·
NITZACIÓ (el signaren després i en 
aquest no figurava l’afectació).

• I 8 LLOGATERS SENSE DRET NI IN·
DEMNITZACIÓ (el signaren despès i 
hi figurava).

A més a més, amb un canvi estra-
tègic, l’Ajuntament preveu reallot-
jar als que tenen dret a l’Illa Glòri-
es el 2025; mentrestant commina 
als que no en tenen a abandonar el 
pis en un termini curt, inicialment 
era al maig d’aquest any. A tots els 
edificis, llevat d’un, on hi ha a ex-
pulsats, hi ha també veïns a reallot-
jar i, per tant, les tensions creixen. 
Afegim l’existència de possibles 
pensions ocultes, hi ha pisos amb 
més de 5 empadronats, okupes de-
tectats i altres...

UNA SITUACIÓ DONCS MOLT 
DIFÍCIL, I NO VOLEM DONAR LA 
CULPA ALS RESPONSABLES DE 
LA GESTIÓ D’AQUESTA OPERA-
CIÓ URBANÍSTICA, MÉS O MENYS 
REEXIDA.

Entenem que l’interès global i l’expe·
riència de casos anteriors semblants pot 
forçar la situació i determinar un cert 
protocol, però CAL ANAR AMB MOLT 
DE COMPTE, MÉS QUE EN AQUEST 
CAS, AMB ELS ANUNCIS I AMB ELS 
TEMPS.

De culpables n’hi ha 
evidentment 2:
• L’ESTAT GLOBAL DEL TEMA DE 

L’HABITATGE A LA CIUTAT; als 
expulsats els hi costarà trobar un 
lloc on viure, al que naturalment 
tenen dret

• Els propietaris que, per desídia o 
interès, no avisaren de l’afectació 
als arrendataris signants de con-

tractes posteriors a la primavera 
del 19...; aquests, i d’altres, són 
els que més ens preocupen.

I DES DE L’ASSOCIACIÓ, 
QUÈ HEM POGUT FER?

Ben poca cosa, ja que pensem que le·
galment l’actuació dels funcionaris de 
l’Ajuntament ha estat ajustada a dret.

Conseqüentment, això sí, estem ate·
nent als veïns que ens han demanat aju·
da...

I UN DETALL MÉS, HEM 
INTENTAT FLEXIBILITZAR 
LA RIGIDESA DEL PROCÉS 
D’ABANDONAMENT DELS 
HABITATGES, PROCURANT 
ENDARRERIR EL MOMENT DE 
MARXAR I ADAPTAR AQUEST 
A LES CIRCUMSTÀNCIES 
DE CADASCÚ; TAMBÉ 
ORIENTANT ALS AFECTATS 
PEL QUE FA A LA RECERCA 
D’UN LLOC PER VIURE...

Tocant a la flexibilització, incloem les 
nostres intervencions a les reunions de 
la Comissió de Seguiment, i dels Grups 
de Treball d’Habitatge i de Planejament 
Urbanístic del Compromís per Glòries, 
celebrades l’abril i el maig d’enguany:

COMISSIÓ DE SEGUIMENT 4 
d’abril (extracte):
G.M., AVV Sagrada Família: Hi ha ve-
ïns preocupats per la reparcel·lació de 
la fase balcó.

Podeu identificar quants veïns hi ha 
afectats sense drets i donar-los prioritat 
per reubicar-los als habitatges de l’edifi-
ci de l’Illa Glòries, si és que són persones 
vulnerables?

R: Estem treballant en aquest tema. 
Alguns veïns tenen dret a reallotjament 
als nous edificis públics però no tots, en-
cara que intentarem solventar situaci-
ons no desitjables. Donarem prioritat a 
projectes urbanístics per als veïns afec-
tats, en casos com el contingent territo-
rial i en cas de vulnerabilitat econòmica.

ÀMBIT URBANISME, MOBILITAT I HABITATGE
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GRUP DE TREBALL HABITATGE 
30 d’abril (extracte):
AVV Sagrada Família: voldria parlar de 
la reparcel·lació i els afectats de Consell 
de Cent que són 19 que no tenen dret a 
reallotjament, entre ells alguns de vulne-
rables. No entenen per què la carta que 
van rebre al desembre els obliga a deixar 
l’immoble el 22 de maig quan a la mateixa 
finca hi ha que sí que tenen dret a reallot-
jament i no han de marxar fins al setem-
bre. Reclamem una moratòria limitada.

R: Hem de consultar a l’IMU la situ-
ació d’aquestes persones que han rebut 
la carta. Us demanem que plantegeu 
aquest tema a la sessió del Grup de Tre-
ball d’Urbanisme del proper 14 de maig.

GRUP DE TREBALL DE PANEJA-
MENT URBANÍSTIC 14 de maig 
(extracte)
Marta Da Pena, pel que fa al projecte de 
reparcel·lació, explica que s’estan duent a 
terme els pagaments a les persones que 
tenen dret a indemnització i que, en paral-
lel, s’està contactant, amb els arrendata-
ris que tenen un termini per abandonar 
l’immoble. Comenta que s’anirà avançant 
en les següents fases amb la idea d’anar 
deixant buits els edificis per poder anar 
estructurant les fases de l’enderroc.

AAVV – Sagrada Família: aquí vol-
dríem parlar dels residents que no tenen 
dret a reallotjament, que són 19, entre 
ells alguns de vulnerables. Han dema-

nat marxar més endavant, no ara al 
maig, un cop hagin de deixar l’edifici els 
residents amb dret a reallotjament que 
van a l’edifici de Glòries.

R: tenim identificades aquestes per-
sones vulnerables. Estem traslladant 
al informació a l’IMHAB perquè en si-
guin coneixedors. Som conscients que 
la gent està marxant de casa seva i que 
aquestes situacions no són fàcils. Tenim 
5 mesos i estem tractant cas per cas per 
tota aquesta gent que necessita allargar 
la data de sortida, per trobar solucions. 
L’escenari ideal seria que tothom mar-
xés de cop i enderrocar; però això no pot 
ser perquè cada habitatge té situacions 
i casuístiques diferents. No diem que 
quan passin 5 mesos es començarà a fer 
fora la gent i es faran enderrocaments, 
no és necessari. Però la gent ha de ser 
conscient que ha de marxar.

I PER ACABAR UNA ALEGRIA: 
ELS NOUS EQUIPAMENTS:

FÀBRICA DEL SUCRE (Cartagena 
166) Operador: Districte. Programa 
funcional: · Espai Jove (inclou sala de 
concerts) - Espai per a la seu Agrupa-
ment Escola Gaudí .Espai auxiliar Petan-
ques la Sénia - Espai d’assaig Castellers 
Estat actual: Redactats estudi històric i 
estudis previs encaix programa funcional. 
Segona volta del concurs d’arquitectura 

en licitació. De les 52 propostes presenta·
des a la primera volta se’n van seleccionar 
10 per a la segona volta. Properes fites: 
Segona volta del concurs d’arquitectura 1r 
Trimestre 2024. Adjudicació abril 2024. 
Inici treballs de redacció de l’Avantpro·
jecte 2on Trimestre 2024.

ESCOLA GAIA Ubicació: Fàbrica del 
paraigües. Operador: CEB. Programa 

funcional: Escola infantil i primària de 
2 línies Estat Actual: ·Sol en gestió. 
A.def. reparcel·lació: 24 de novembre 
2023. pendent inscripció al RP. ·En fase 
de redacció de l’avantprojecte. Previsió 
Redacció projecte complet: 6+1 revisió. 
Properes fites: ·Amb la reparcel·lació 
s’obtindrà la propietat del sol i de l’edifici 
i es podrà fer la cessió i començar el pro·
cés de construcció.
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ÀMBIT SALUT

UNA DE CAL (MUCHA) Y OTRA 
DE ARENA (MÁS BIEN POCA)
A CONTINUACIÓ UNA COL·LABORACIÓ 
D’AQUEST ÀMBIT DE LA QUE ÉS AUTORA 
LA RESPONSABLE DEL MATEIX, CORINA 
ALBIR, I UNA APORTACIÓ FRUIT DE LES 
REUNIONS DELS DIFERENTS GRUPS DE 
TREBALL DEL COMROMÍS PER GLÒRIES

DEBILITAR EL SISTEMA 
PÚBLICO O ABRIR EL MELÓN

I TOCANT A GLÒRIES, PARLEM DEL NOU CAP FORT PIENC

CORINA ALBIR

S
on muchos los factores que 
intervienen en el debilita·
miento de los sistemas pú·

blicos, desde hace tiempo, con 
variaciones según los sectores.

Me preocupan todos, pero en 
este caso voy a comentar uno que 
me inquieta por su imagen bien·
intencionada. Tiene denomina·
ciones variadas: Redes, Activos, 
Programas Comunitarios…

Para poner un ejemplo de es·
tos recursos que se sitúan y co·
nectan en la periferia del propio 
sistema, podríamos citar *Vi·
laveïna, un proyecto que inició 
su despliegue con el anterior 
gobierno municipal y que tie·

ne como objetivo dignificar los 
cuidados, poner de relieve a los 
actores principales y su papel 
relevante en el mantenimiento 
del bienestar social. Somos se·
res interdependientes y preci·
samos de cuidados. Un ámbito 
precario y vulnerado, que tiene 
sexo, origen y clase social.

Algunas nos preguntamos, 
porqué este tipo de activos no 
se consolidaban en la estructu·
ra formal del sistema de pro·
tección social, quizás porque 
ya temíamos el riesgo de estas 
construcciones efímeras.

En su primer año (2021·
2022) y sin haber desplegado 
totalmente el proyecto en 10 ba·
rrios de Barcelona (sólo funcio·

naba en 4) , Vilaveïna atendió a 
90.000 personas.

En estos momentos se ha ini·
ciado su desmantelamiento por 
parte de otro gobierno municipal.

 https://www.barcelona.
cat/ciutatcuidadora/es/vila-
veina

 https://liniaxarxa.cat/
liniaciutatvella/opinio/gotic-
perd-espai-cures-vilaveina-
raquel-viejo/

 https://diarieljardi.cat/
tanca-servei-cures-vila-vei-
na-sarria-sant-gervasi/

Si hablamos de Salud, tam·
bién tenemos ejemplos como 
los *activos que se han gene·
rado en torno a los servicios de 
Salud Mental, ya muy fragmen·
tados , al final de la situación de 
emergencia sanitaria provoca·
da por el COVID19, que mos·
tró una clara incapacidad para 
atender el malestar emocional 
de muy diversa intensidad en 
personas ancianas, adoles·
centes y jóvenes: Konsulta´m, 
Konsultam+22, Xat Joves… 

etc. En este caso, todavía si·
guen trabajando en nuestra 
ciudad. ¿Hasta cuándo?

 https://ajuntament.bar·
celona.cat/joves/es/noticia/
que·servicios·de·salud·mental·
hay·a·la·ciudad·2_1257079

Da que pensar esta forma de 
complementar o fragmentar las 
funciones de Servicios Públicos, 
que se repite continuamente y 
acabará seguramente hacién·
dolos cada vez más frágiles e 
incapaces de abordar las necesi·
dades cambiantes. 

Abrir el melón se llama a abor·
dar o enfrentar en profundidad 
un tema de relevancia. Abrir el 
melón, en el caso que nos ocu·
pa, significa legislar, financiar e 
invertir convenientemente en la 
protección social y la accesibi·
lidad de los ciudadanos a dere·
chos básicos como la salud. 

Se está dedicando el dinero 
público a recursos dispersos 
que pueden dejar de funcionar 
a criterio de los políticos de tur·
no y sus compromisos, a pesar 
de cumplir una función necesa·
ria. Dispersar, fragmentar, es la 

antesala de privatizar y/o elimi·
nar, si conviene.

El Sistema Sanitario Público 
dedica cada vez más fondos al 
sector privado. El 23,3% del pre·
supuesto de sanidad de Cataluña 
en 2021 se destinó a conciertos 
con ese sector, el porcentaje más 
alto de todas las CCAA en ese 
ejercicio. Sin duda habrá conti·
nuado subiendo desde entonces.

 https://www.sanidad.
gob.es/estadEstudios/sani·
dadDatos/tablas/tabla31.htm

Las últimas noticias no son 
buenas e impactarán en la po·
blación más desfavorecida. Pon·
gamos como ejemplos la suspen·
sión por parte del Ayuntamiento 
de Barcelona del acceso al pa·
drón municipal para las perso·
nas sin domicilio fijo, o el último 
informe sobre la carencia ali·
mentaria en la memoria de Cá·
ritas, devastador, especialmente 
por lo que respecta a la pobreza 
infantil, galopante, y otras.

Problemas de gran calado so·
cial que precisan de estructuras 
públicas robustas y consolida·
das.

CAP i HD FORT PIENC
(Bingo Billares. C. Nàpols/ 
Gran Via).
Operador: IMHAB i CSB.
Programa funcional: Habi-
tatge dotacional (6.783 m2) i 
CAP (2.730 m2).

Estat Actual:
• Fase d’enderrocs: estintola·
ment privat en Nàpols 128·130 
acabat. El públic (Nàpols 130·
136 ), també està fet. El tercer 
de la Nau Bingo Billares (reta·
llar, estintolar i modificar rètol) 
també.
• L’IMHAB, ha contractat 
el projecte d’HD i CAP. Sol·
licitada la llicència dels habi·
tatges 12/06/23. En redacció 
Projecte Executiu Complert 
(Habitatges i CAP).

Properes fites:
• Es preveu iniciar les obres el 
1er. Trimestre de 2025.
• Es preveu la seva finalització 
el 2on. Trimestre de 2027.

DE L’ACTA DE LA REUNIÓ 
DEL GT D’EQUIPAMEMTS 
DE CxG:
1. CAP Fort Pienc i CAP Bo-
lívia 

AVV Fort Pienc: sobre el CAP 
Fort Pienc no entenem que la 
data d’inici de les obres de l’ha-
bitatge dotacional sigui a l’oc-
tubre. Aprofito per demanar, 
quan es mantinguin converses 
amb el CATSalut, que s’atengui 
la petició que en aquest CAP hi 
hagi pediatria, que és una man-
cança que té el barri de fa anys. 

Resposta (R): la previsió i el 
compromís és que un any des-
prés d’iniciades les obres dels 
habitatges comencin les obres al 
CAP. Per tant, com que aquestes 
últimes tenen una durada d’un 
any, acabaran simultàniament. 
Sobre la pediatria, el Consorci 
Sanitari de Barcelona sempre 
ha dit que en tots els plans fun-
cionals surt la pediatria i que hi 
hauria pediatria en aquest CAP.

AVV Poblenou: seria con-
venient trobar-nos amb Sa-
lut i vosaltres, representants 
dels dos districtes, per parlar 
d’aquests temes dels CAP’s de 
Fort Pienc i Bolívia. 

AVV Clot-Camp de l’Ar-
pa: també es podria aprofitar 
per parlar de la reforma del 
CAP del Clot, que ara està dins 
del mateix conveni. 

R: contactarem amb en Da-
vide Malmusi, tècnic de Salut 
de l’Àrea de drets Socials, Salut, 
Cooperació i Comunitat, que és 
el nostre contacte municipal en 
temes de salut, per tal d’orga-
nitzar aquesta sessió que hau-
ria de comptar també amb la 
presència de la Generalitat.

A GRAN VIA 724 XAMFRÀ NÀPOLS (BINGO BILLARES) CAP FORT PIENC,
I 64 HABITATGES DOTACIONALS, DE LLOGUER PER A GENT GRAN

https://www.barcelona.cat/ciutatcuidadora/es/vilaveina
https://www.barcelona.cat/ciutatcuidadora/es/vilaveina
https://www.barcelona.cat/ciutatcuidadora/es/vilaveina
https://liniaxarxa.cat/liniaciutatvella/opinio/gotic-perd-espai-cures-vilaveina-raquel-viejo/
https://liniaxarxa.cat/liniaciutatvella/opinio/gotic-perd-espai-cures-vilaveina-raquel-viejo/
https://liniaxarxa.cat/liniaciutatvella/opinio/gotic-perd-espai-cures-vilaveina-raquel-viejo/
https://liniaxarxa.cat/liniaciutatvella/opinio/gotic-perd-espai-cures-vilaveina-raquel-viejo/
https://diarieljardi.cat/tanca-servei-cures-vila-veina-sarria-sant-gervasi/
https://diarieljardi.cat/tanca-servei-cures-vila-veina-sarria-sant-gervasi/
https://diarieljardi.cat/tanca-servei-cures-vila-veina-sarria-sant-gervasi/
https://ajuntament.barcelona.cat/joves/es/noticia/que-servicios-de-salud-mental-hay-a-la-ciudad-2_1257079
https://ajuntament.barcelona.cat/joves/es/noticia/que-servicios-de-salud-mental-hay-a-la-ciudad-2_1257079
https://ajuntament.barcelona.cat/joves/es/noticia/que-servicios-de-salud-mental-hay-a-la-ciudad-2_1257079
https://ajuntament.barcelona.cat/joves/es/noticia/que-servicios-de-salud-mental-hay-a-la-ciudad-2_1257079
https://www.sanidad.gob.es/estadEstudios/sanidadDatos/tablas/tabla31.htm
https://www.sanidad.gob.es/estadEstudios/sanidadDatos/tablas/tabla31.htm
https://www.sanidad.gob.es/estadEstudios/sanidadDatos/tablas/tabla31.htm
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L
a inflamació és la respos·
ta de l’organisme a una 
lesió dels nostres teixits i 

les cèl·lules que els composen. 
En conseqüència les causes de 
la inflamació són totes les que 
poden danyar als teixits provo·
cant la seva destrucció o necro·
si. Tendim sovint a relacionar 
la “inflamació” amb una infec·
ció, però la infecció és una de 
les múltiples formes d’inflama·
ció. Hi ha causes externes com 
els traumatismes, agents físics 
com el foc o les radiacions, qu·
ímics, microbians (cas de les 
infeccions) i altres que deriven 
d’alteracions de les funcions del 
propi cos com pot ser un coà·
gul sanguini que impedeixi la 
circulació, o la compressió d’un 
teixit produint la necrosi de les 
cèl·lules. La resposta immediata 
a la lesió tissular és la que conei·
xem com a inflamació aguda.

Galé, al segle II, ja va descriu·
re les característiques típiques 
de la inflamació aguda igual 
com les expliquem enguany; 
són: dolor, inflor, calor i rubor 
o vermellor.

Podem afegir que la infla·
mació aguda és una resposta 
inespecífica de l’organisme ja 
que pot ser causada per agents 
molt diversos. Aquesta carac·
terística diferencia la inflama·
ció de la resposta immunitària, 
que és específica per l’agent 
causal i que requereix, en un 
temps de latència, el reconei·
xement de l’agent causal per 
part del nostre organisme. En 
la resposta inflamatòria imme·
diata o inflamació aguda són 
elements produïts per les ma·
teixes cèl·lules necrosades els 
que actuen de mediadors per 
desencadenar la resposta del 
organisme. Aquesta resposta 
es dona al lloc de la lesió però 
pot acompanyar·se de canvis 
reactius a tot l’organisme.

Tota resposta 
inflamatòria transcorre 
en QUATRE FASES:

La primera és la lesió del tei·
xit. A aquesta segueix la res·

posta de la microcirculació 
al reaccionar els capil·lars san·
guinis més propers a la zona 
afectada. Els productes de l’al·
teració cel·lular actuant com a 
mediadors sobre els capil·lars 
que envolten el teixit destruït 
produeixen canvis en aquests i 
en la circulació de la sang. Són 
fonamentalment la dilatació de 
la llum capil·lar i l’alentiment 
de la circulació. És el que exter·
nament veiem com vermellor i 
augment de la temperatura.

La dilatació dels capil·lars 
permet la sortida del líquid 
plasmàtic i de les cèl·lules que 
circulen per ell, cap a l’espai 
intersticial donant lloc a un 
“exsudat”. És la tercera fase 
de la inflamació: la creació de 
l’exsudat. Segons la gravetat 
o el tipus d’etiologia de la lesió, 
aquest exsudat pot variar en la 
proporció de líquid plasmàtic 
o cèl·lules. Pot estar compost 
per la mateixa proporció de 
plasma, fibrina i cèl·lules, o 

pot predominar un d’aquests 
tres components. Això ja ens 
permet fer una primera classi·
ficació de la reacció inflamatò·
ria segons predomini el líquid 
plasmàtic, la sang o les cèl·lules 
leucocitàries. Les cèl·lules ca·
racterístiques de la resposta 
inflamatòria i més abundants 
a la sang a part dels hematies 
són els leucòcits. Així podem 
dir que una inflamació és se·
rosa si té un exsudat incolor 
(amb poques cèl·lules), hemor·
ràgica si l’exsudat és vermell, o 

purulenta si té pus (predomini 
de leucòcits). La funció primor·
dial d’aquestes cèl·lules és l’eli·
minació dels detritus cel·lulars 
i estranys i per això tenen una 
funció molt important que és la 
fagocitosi.

Afegint se als canvis locals 
l’organisme en una quarta 
fase, reacciona amb canvis més 
o menys perceptibles segons la 
gravetat de la lesió. Es pot pro·
duir per exemple febre, aug·
ment de les cèl·lules circulants 
leucocitàries...

En quant a L’EVOLUCIÓ 
DE LA RESPOSTA 
INFLAMATÒRIA 
immediata o inflamació 
aguda, existeixen 
diverses possibilitats:

La més senzilla és que l’agent 
causal desaparegui com el 
cas de la ferida cutània d’una in·
tervenció quirúrgica, on el teixit 
cutani tallat és capaç de regene·
rar i recuperar l’estructura i la 
funció que tenia anteriorment.

Pot ser que el teixit lesionat 
tot i ja haver eliminat l’agent 
causal, no tingui capacitat 

de regeneració com sabem 
que passa a alguns òrgans com 
el cor; llavors l’espai destruït es 
ocupat pel teixit connectiu que 
es troba al interstici dels teixits i 
que forma la cicatriu.

L’ última possibilitat és que 
la causa de la lesió persis-
teixi: es produeix aleshores 
una inflamació crònica que 
després d’un temps pot elimi·
nar la causa de la inflamació i 
curar ja sigui per regeneració 
o per cicatrització. Si l’agent 
causal persisteix dona lloc a 
una inflamació crònica per-
sistent que pot necessitar al·
tres intervencions depenent de 
cada etiologia.

Algunes inflamacions cròni·
ques persistents poden donar 
una imatge morfològica al mi·
croscopi que permet sospitar 
la seva causa. És per exemple 
la tuberculosi que produeix 
imatges histològiques espe·
cifiques com són les cèl·lules 
multi nucleades gegants de 
Langhans (A).

O els granulomes a “cos es·
trany” en els que cèl·lules ge·
gants envolten un material com 
pot ser una espina de roser (B).

ÀMBIT SALUT

LA INFLAMACIÓ, UNA RESPOSTA 
NATURAL DE L’ORGANISME A UN DANY
Extracte del contingut de la conferència pronunciada a l’Ateneu el Poblet dins del marc de l’Aula de Ciència el 
desembre del 2023 per Marta Carrera, elaborat per ella mateixa

A B
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ÀMBIT CULTURA

UN MURAL A LA PL. PABLO NERUDA

J
a era hora!! Després de 
molts entrebancs sembla 
ser que a la tardor, setem·

bre o octubre, ja informarem, 
podrem finalment inaugurar el 
Mural planejat des de fa temps 
a la part nova de la plaça Pa·

blo Neruda, que s’executaria 
aquest estiu...

Aquí l’e·mail, potser l’últim, 
que ens ha fet arribar el res·
ponsable del projecte, i una 
imatge del dibuix definitiu, ja 
aprovat...

Bon dia.
Després de recollir les propostes fetes pel Mono González i fer-ne jo 
altres integrant els seus esbossos, hem anat construint el que pels 
dos és la proposta bona (de fet crec que puc assegurar que els dos 
n’estem molt satisfets).

Per una banda, el disseny del “vaixell dels pobles migrants” del 
Mono, per l’altra els i les exiliades. Finalment el punt de confluèn-
cia és concentrar-ho tot en la maleta, una maleta plena de records 
i dolor però també d’esperança i futur (materialitzats a l’obra amb 
el disseny del Mono).

Carles, amb aquests dissenys faria la consulta a l’IMPU i Comis-
sió Mixta d’Art Urbà.

He posat en còpia a la resta d’actors del projecte (Germán Berger del Consolat xilè, la Marina de 
l’Associació de veïns i al Fernando impulsor del projecte, també a l’Eliseu que és l’arquitecte que farà 
l’Informe d’idoneïtat) per tal de posar-los al corrent.

Aprofito per compartir altres detalls que hem parlat en la darrera reunió:
Donat que la gestió de l’Informe d’Idoneïtat i la llicència demanarà un temps, finalment hem optat 

per planificar la intervenció per primers de setembre (potser començant a finals d’agost). Així no hi 
ha urgències i podem treballar a bon ritme i reservar les dates a totes les agendes sense conflictes.

D’aquí a uns dies farem una inspecció a l’edifici per començar a fer els informes.
Seguim!

Roc Blackblock
Coordinador del projecte

NOVAMENT GIMNÀSTICA DOLÇA

D
esprés d’un interval, 
potser massa llarg, ens 
hem posat les piles i, en 

col·laboració amb l’Ateneu El 
Poblet, hem endegat de nou 
un Taller de Gimnàstica Dol·
ça; ara se’n fa càrrec el Casal 
de Barri...

Presentem una part del cur·
rículum de la professora que 
ho porta i el cartell d’inscrip·
ció.

De moment està anant molt 
bé: hi ha unes 12 persones 
apuntades i actives, majori·
tàriament dones però també 
amb una representació crei·
xent d’homes...

YLEANA YCAZA
Instructora de activida-
des físicas y recreativas 
para la tercera edad y te-
rapeuta holística

TÍTULOS:
Bailarina Profesional de Dan-
za Clásica y Moderna
Profesora de Yoga
Profesora de Movimientos In-
teligentes y de Bienestar
Instructora de Hipopresivos

¿POR QUÉ TERCERA 
EDAD?:
Considero que cada eta-
pa de la vida merece ser 
vivida con dignidad, res-
peto y amor. Los adultos 
mayores son una parte 
valiosa de nuestra soci-
edad, y deseo contribuir 
con mis conocimientos 
para darles una mejor ca-
lidad de vida.

Al interactuar con ellos 
escuchar sus historias, 
compartir momentos sig-
nificativos y aprendiendo 
de su vasta experiencia en-
riquece mi vida personal.
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REFLEXIÓ ESTRATÈGICA (EXTRACTE)

ÀMBIT SERVEI A LES PERSONES

Amb la intenció, i les ganes, d’incorporar nous integrants 
d’aquests dos col·lectius, i també per a tothom que tingui interès 
en col·laborar, insertem FULLETÓ D’INSCRIPCIÓ A L’ASSOCIACIÓ 
(quota actual 30 euros anuals). El podeu trobar al local de 
l’Associació, carrer Nàpols 268, dins de l’Ateneu El Poblet.

ELABORADA EL 2008 ESSENT PRESIDENT DE L’ENTITAT, JAUME TORRENTS I CARDONA



L’espai modernista  
més gran de la ciutat  
és a tocar de casa

Fes-te Amic del Recinte! 

Accés gratuït i altres avantatges 
per al veïnat de Sagrada Família 

www.santpau.barcelona/amics

#SantPauBCN
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ÀMBIT CULTURA

Barcelona, juny de 1924

Estic recollint la cuina i endreçant la neve·
ra, tinc la finestra del celobert oberta i la rà·
dio engegada perquè em fa companyia. De 
sobte, sento una conversa entre dos veïns:

-“Hola ja sé que heu arribat perquè 
he vist llum , i el Quimet m’ha dit que us 
havia vist, us quedeu uns dies? Us trobo 
a faltar”.

-“Gairebé 15, perquè la Pepita te visites 
mèdiques, de control, bé, ja sabeu, COR, 
DIABETIS… està bé però s’ha de vigilar; 
aquí estem molt bé, però a Tiana més 
tranquils, l’edat demana pau i no mirar 
massa el rellotge”.

-“I bona raó que teniu , de moment 
nosaltres a Barcelona City mentre no es 
jubili el Quimet”.

Vaig tancar la finestra i vaig seguir amb 
allò que estava fent. De cop i volta, però, 
la ràdio, que deia EAJ1 Ràdio Barcelona, 
cent anys d’existència (ara Cadena SER); 
explicar ara les sigles de 100 anys enrere 
m’ocuparia massa temps i espai Google 
ho pot fer per mi, però si que vaig retro·

cedir amb el pensament a aquells anys a 
no oblidar.

Barcelona, octubre del 1950, 12 del 
migdia

-“Sra. Quimeta, ja fa el dinar, oi?
Ja sento la olor, estic fent el llit, ara bai-
xaré al colmado que haig de comprar 
farina, no en tinc, i una pastilla de sabó 
Lagarto, per la bugada.

Ens veurem al vespre per escoltar jun-
tes el TAXI KEY, i ens farem una malta”.

-“Li volia dir, Rosita, que avui no podré 
baixar perquè tinc la nena amb angines, i 
té febre, i com que el Joan fa el torn de nit 
al garatge… pugi vostè, que també està 
sola, i pugi aviat, perquè així podrem so-
par juntes.

Tinc caldo que he fet per la nena, i ci-
grons i pilota; i porti la malta que no en 
tinc”.

-“Doncs si, pujaré mandarines perquè 
en tinc i dues llimones.

La meva neboda, la que te l’hort a San 
Andrés me n’ha dut unes quantes”.

I així de senzill era viure entre 
veïns compartint idees, i maneres 
de ser.

Donant del poc que tenien, i fent 
safareig si en el moment s’esqueia, 
com a mortals, tot ajudava a viure.

-“Sabia que el TAXI KEY és el que fa 
parlar en espanyol a l’actor de la Sra.Mi·
niver?, el Pidgeon”.

-“O, i tant; i vostè sabia que el Cotten de 
Cartas a mi amada també era ell?”

La conversa del dissabte s’este-
nia mes estona, tot i intercanviant 
aquella humil cultura a la qual teni-
en abast.

Els homes, però, tot i que com-
partien ràdio, tenien tanmateix els 
seus espais preferits: un d’aquests 
era els combats de Catch que re-
transmetia Bobby Deglané, un por-
to-riqueny arrelat a Espanya.

Quedava el futbol, però les més 
de les vegades els homes anaven als 
camps del barri (el de l’Europa, el 
del Martinenc…) a veure el partit, 
i s’emportaven la quitxalla de casa 
per a que fessin de les seves; tot va 
canviar quan la emissora que ara 
compleix 100 anys va retransmetre 
des del Camp Nou (anys 70) el pri-
mer partit de futbol , en català, per 
un locutor a venerar, Joaquim Mª 
Puyal.

La veïna cantaire havia iniciat la sessió. 
i el pare que l’escoltava embadalit, com 
sempre des del seu llit de convalescent, 
li deia a la mare “obre la finestra que 
saps que m’agrada escoltar-la”, i ella, la 
veïna, que ho sabia, en veure la finestra 
oberta, deixava anar:

-“Antonio, canto un pasodoble?”
-“És clar que sí, el que vulgui, i l’un po-

den ser tres”.
Que diferent era la vida quan es passa·

va gana i malalties que ja no tenien remei, 
quan els petits tornaven a casa després de 
l’escola, deixaven la cartera que havia fet 
servir el seu germà gran, agafaven el pa 
negre amb xocolata amb gust de sorra i, es·
cales avall, tornaven al carrer a jugar amb 
una pilota també mes negre que marró, 
fins que la mare deia: “que anem a sopar, 
BRILLO, que no et torni a cridar, pugeu”.

Ves per on escoltar una emissora 
que ara compleix 100 anys ha fet 
que el magatzem dels records del 
meu cervell reviscoli aquells mo-
ments i m’ha empès a escriure so-
bre aquella situació, ara sí amb l’or-
dinador; abans hagués sigut amb 
llapis i goma d’esborrar, el “boli” va 
arribar mes tard!

Em comprometo a publicar , si això us 
sembla correcte , un tercer escrit sobre 
“Quan la gent cantava pels celoberts”, i 
tornarem a reciclar la nostra ànima, mol·
tes vegades adormida...

M. Lluïsa Longan

EL QUE VA D’AHIR A AVUI: QUAN
LA GENT CANTAVA PELS CELOBERTS (2)

VIURE L’ENTORN
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